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   MSG Supports Vanuatu Cooperatives Capacity Building  The Vanuatu Deputy Prime Minister and Minister for Trade, Industry, Commerce, Tourism, andCooperative Development, Hon. Ham Lini, has acknowledged the institutional capacity buildingsupport provided by the Melanesian Spearhead Group (MSG) Secretariat to the Department ofCooperatives and its staff during their recent workshop at the Vale Vale Conference Centre inPort Vila.  Addressing the Cooperatives workshop in Bislama at the closing ceremony on Friday, 30January, Minister Lini emphasised the need for such technical assistance to reach people at thegrassroots level and expressed hope that the MSG Secretariat would continue to value itspartnership with the Department for the direct benefit of cooperative members in the country’ssix Provinces namely, Malampa, Penama, Sanma, Shefa, Tafea and Torba. He also announcedthe Vanuatu Government’s appreciation over the funding and technical assistance that theCooperatives movement could secure such as through the workshop, which involved supportfrom the European Union (EU) through the MSG Secretariat.  The workshop was attended by 22 Department officials who are stationed in the Provincesdelivering advisory services to over 400 cooperatives that have more than 15,000 members andemploy around 600 people. The accumulated savings of these cooperative members haveexceeded 108million Vatu (US$1.06million).  Workshop participants were appreciative of the interventions by the MSG Secretariat staff, MrHenry Sanday, Private Sector Development Adviser and Mrs Eleni Tevi, Capacity DevelopmentAdviser, both of whom are funded under the EU’s Pacific Integrated Trade Assistance Project(PITAP) which is jointly administered by the MSG Secretariat and Pacific Islands ForumSecretariat.  "The contributions of our guests from MSG further broadened our understanding of thesignificance of the Department's services to our country and they also motivated us inadvancing our collective pursuit of the Department’s motto of Strong Cooperatives, StrongPeople, Strong Community," said Mr Ridley Joseph, Acting Director of Cooperatives.  Upon the request of the Department, Mr Sanday spoke on policy issues relating to Ni-VanuatuSmall Business Development, focusing on indigenous-owned micro-enterprises in the country’srural areas. The important role of cooperatives was highlighted through the presentation ofGovernment data showing that less than 1,000 formal sector jobs were being created annuallywhile some 8,000 Ni-Vanuatu youths were leaving school at the end of each year in search ofincome-generating opportunities. Mr Sanday also informed the participants that these issueswould be among those addressed in the proposed MSG Private Sector Development Strategywhich will also be funded under PITAP.  The second part of the MSG presentation that was delivered by Mrs Tevi focussed on fundingand technical assistance from the EU. Development support from the EU was available throughthe European Development Fund (EDF) which includes the Pacific Regional IndicativeProgramme and National Indicative Programmes (NIP), and also via the global BudgetaryInstruments. Vanuatu was duly acknowledged for its hard work and effort as the first Pacificmember of the African Caribbean and Pacific Group to have secured and signed its NIP with theEU under the 11th EDF in Brussels last December. Through its NIP that covers the period2015-2020, Vanuatu has access to funds amounting to €31.3million (US$38.9million) whichwould be set aside for “Rural Development” purposes to specifically improve cultural livelihoods,and jobs in rural areas and outer islands to fight poverty and limit urban drift, all of which werewithin the ambit of the Department of Cooperatives.  The Director General of the MSG Secretariat, Mr Peter Forau, was grateful for the opportunity toassist a Member of the MSG Group. “We have embarked on an inclusive Private SectorDevelopment Strategy for all our Members that will address the entrepreneurial needs of thosein the formal sector as well as those in the informal sector, those based in the urban and ruralareas, those in the highlands, along the coasts and in the outlying islands,” Mr Forau said. “Wewill extend our support and also explore opportunities for collaboration among the cooperativesin all our Member countries as well as for their linkages with larger local and foreign-ownedbusiness enterprises. This is just one of our initiatives to bolster intra-MSG business flowsespecially through the provisions of the MSG Trade Agreement.” Mr Forau added hisappreciation for the assistance of the EU through PITAP which will have rural dwellers,including females and males, and both young and old, as among the Project’s principalbeneficiaries.  Authorized by the Director General, MSG SecretariatMSG SecretariatPort Vila, Vanuatu03 Février 2015  

Le GFLM soutient les Coopératives de Renforcement de Compétences au
Vanuatu
  

Le Vice Premier Ministre du Vanuatu et le Ministre du Commerce, Industries, Tourisme et
Développement des Coopératives, l'Hon. Ham Lini, a salué le soutien au renforcement des
compétences institutionnelles offert par le Secrétariat du Groupe Fer de Lance Mélanésien
(GFLM) au Département des Coopératives et à son personnel durant leur atelier récent, qui
s'est déroulé au Centre Conférencier Vale Vale, à Port Vila.

S'adressant à l'atelier des Coopératives en Bislama durant la cérémonie de clôture du Vendredi
30 Janvier, le Ministre Lini a souligné le besoin de telles aides techniques afin de sensibiliser
les populations rurales et a exprimé l'espoir que le Secrétariat du GFLM continue de mettre en
valeur son partenariat avec le Département, pour le bénéfice direct des membres de
coopératives éparpillés dans les six Provinces du pays, c'est-à-dire Malampa, Penama, Sanma,
Shefa, Tafea et Torba. Il a également exprimé l'appréciation du Gouvernement du Vanuatu
concernant l'assistance financière et technique que le mouvement des Coopératives pourrait
obtenir, comme par le biais de l'atelier, qui a bénéficié du soutien de l'Union Européenne (UE)
au travers du Secrétariat du GFLM.

Ont participé a l’atelier 22 officiels du Département stationnés dans les Provinces offrant des
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services de conseil à plus de 400 coopératives qui ont plus de 15 000 membres et emploient
aux alentours de 600 personnes. Le cumul des épargnes de ces membres de coopératives ont
dépassé les 108millions de Vatu (US$ 1.06million).

Les participants de l'atelier ont apprécié les interventions de l'employé du Secrétariat du GFLM,
M. Henry Sanday, Conseiller en Développement du Secteur Privé, et de Mme Eleni Tevi,
Conseillère en Développement des Compétences, tous deux étant subventionnés dans le cadre
du Projet d'Assistance à l'Intégration Commerciale du Pacifique (PITAP) de l'UE. Ce projet est
géré conjointement par le Secrétariat du GFLM et le Secrétariat du Forum des Iles du Pacifique.

"Les contributions de nos invités du GFLM a permis d'élargir encore plus notre compréhension
du rôle significatif des services du Département pour notre pays et ils nous ont également
motivé à poursuivre notre devise collective du Département « Des Coopératives Solides, un
Peuple Solide, une Communauté Solide," a acquiescé M. Ridley Joseph, Directeur par Intérim
du Département des Coopératives.

Sur demande du Département, M. Sanday s'est exprimé sur les questions de politiques
relatives au Développement de Petites Entreprises Ni-Vanuatu, se concentrant sur les
micro-entreprises indigènes des zones rurales du pays. Le rôle important des coopératives a
été souligné par une présentation des donnés gouvernementales démontrant qu'un peu moins
de 1000 emplois sectoriels formels étaient créés chaque année tandis que près de 8000 jeunes
Ni-Vanuatu quittaient l'école à la fin de chaque année à la recherche d'opportunités
génératrices de revenue. M. Sanday a également informé les participants que ces questions
faisaient partie de celles adressées dans la Stratégie de Développement du Secteur Privé du
GFLM, qui sera également financée par le PITAP.

La deuxième partie de la présentation du GFLM, délivrée cette fois-ci par Mme Tevi, s'est
concentrée sur l'assistance financière et technique de l'UE. Le soutien au développement de
l'UE était disponible par le biais du Fond Européen de Développement (FED) qui incluent le
Programme d'Indicatif Régional du Pacifique et le Programme National d'Indicatifs (NIP), ainsi
que par le biais des Instruments Budgétaires mondiaux. Le Vanuatu a été dûment reconnu pour
son travail ardu et ses efforts en tant que premier membre du Pacifique du Groupe Africain,
Caribéen et Pacifique (ACP) à avoir obtenu et signé son NIP avec l'UE sous l'égide du 11ème
FED à Bruxelles, en Décembre dernier. Grâce à son NIP qui couvre la période 2015-2020, le
Vanuatu a à présent accès à des subventions de €31,3millions (US$ 38,9millions) qui seront
mises de côté pour les besoins de "Développement Rural" afin d'améliorer spécifiquement les
moyens de subsistance culturels, et les emplois dans les zones rurales et les îles reculées afin
de combattre la pauvreté et limité l'exode rural; tout cela étant à la portée du Département des
Coopératives.

Le Directeur Général du Secrétariat du GFLM, M. Peter Forau, a également apprécié
l'opportunité d'assister un Membre du Groupe du GFLM. "Nous avons embarqué dans une
Stratégie inclusive de Développement du Secteur Privé pour tous nos Membres, cela permettra
d'adresser les besoins entrepreneuriaux aussi bien de ceux dans le secteur formel que ceux
dans le secteur informel, ceux basés dans les zones urbaines comme rurales, ceux dans les
hauts-plateaux, le long des côtes et dans les îles reculées," a affirmé M. Forau. "Nous offrons
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notre soutien et explorons également les opportunités de collaboration au sein des coopératives
de tous nos pays Membres, ainsi que leurs relations aux entreprises locales plus larges et
d'origine étrangère. Il s'agit là d'une seule de nos initiatives pour appuyer les flux d'affaire
inter-GFLM, tout particulièrement grâce aux clauses de l'Accord Commercial du GFLM." M.
Forau a tenu également à exprimer son appréciation envers l'aide fournie par l'UE par le biais
du PITAP qui bénéficiera aux habitants des zones rurales, y compris les femmes et hommes, et
aussi des jeunes et moins jeunes..

  

Autorisé par le Directeur Général, Secrétariat du GFLM
Secrétariat du GFLM
Port Vila, Vanuatu
03 Février 2015
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